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VIA ZUID 
 
Geadviseerd subsidiebedrag: € 0  
Gevraagd subsidiebedrag: € 650.000 
 
Over de instelling  
Stichting VIA ZUID (hierna: VIA ZUID) en Intro in Situ (hierna: Intro) doen 
een gezamenlijke aanvraag als ontwikkelinstelling, met VIA ZUID als 
penvoerder. VIA ZUID ontstond in 2013 als platform voor 
talentontwikkeling in de podiumkunsten en is een nomadische 
netwerkorganisatie. Intro is een productiehuis voor hedendaagse muziek en 
klankkunst. In een wereld waarin de grenzen in de podiumkunsten 
vervagen, trekken de twee instellingen naar eigen zeggen samen op als hét 
ontwikkel- en creatielab van Limburg voor theater, dans, moderne muziek 
en alle cross-overvormen. De nieuwe organisatie is een huis voor en door 
getalenteerde nieuwe en gevestigde makers, met vernieuwing, experiment 
en samensmelting van genres en disciplines als uitdagingen. Beide 
instellingen zijn gevestigd in Maastricht. 
 
Subsidieadvies  
De aanvraag voldoet aan de eisen als bedoeld in artikel 3.44 van de Regeling 
op het specifiek cultuurbeleid. 
 
De Raad voor Cultuur adviseert Stichting VIA ZUID geen subsidie toe te 
kennen. 
 
De raad vindt de voornemens van VIA ZUID en Intro ambitieus en hij 
waardeert het dat de instellingen verantwoordelijkheid nemen voor 
talentontwikkeling in een brede waaier aan podiumkunst. Daarnaast heeft 
hij vertrouwen in de rol die VIA ZUID en Intro kunnen spelen op regionaal 
niveau. De raad is echter kritisch over het plan voor de komende periode. 
Het aantal makerstrajecten is fors voor de nog relatief kleine instellingen en 
hij is bovendien van mening dat de nadruk in het plan te zeer ligt op een 
grote output van producties. In het verlengde daarvan is hij kritisch over de 
toelichting op de daarmee gepaard gaande groei in de begroting. Tevens 
ontbreekt een heldere, overkoepelende artistieke visie voor de veelheid aan 
activiteiten. De raad is ook niet geheel overtuigd van de activiteiten op het 
gebied van educatie en participatie. 
 
Beoordeling  
 
Artistieke/inhoudelijke kwaliteit van de kernactiviteiten  
De raad kent VIA ZUID en Intro als gedegen instellingen die van betekenis 
zijn voor de culturele infrastructuur in Limburg. Beide hebben overtuigende 
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makers voortgebracht en hebben een bewezen historie als plek voor 
talentontwikkeling. VIA ZUID en Intro zijn voornemens zich gedurende de 
periode 2021 – 2024 te ontwikkelen tot een maakhuis-talentplatform van en 
voor nieuwe professionele podiumkunstenaars. 
 
De raad staat in beginsel positief tegenover de ambitie om gezamenlijk op te 
trekken en zo het platform voor nieuw talent te worden in Limburg, in een 
veelheid aan disciplines. Hij is van mening dat VIA ZUID en Intro, door ook 
in bedrijfsmatig opzicht samen te gaan, een grotere slagkracht kunnen 
genereren en efficiënt te werk kunnen gaan. Hij vindt het plan mooi verteld 
en eigenzinnig aangevlogen. Hij is gecharmeerd van de labs, die kaders 
scheppen waarbinnen makers samenwerken met andere instellingen zoals 
Toneelgroep Maastricht en SALLY, en van de ‘Sneak Peeks’, waarbij makers 
in intieme setting nieuw werk tonen aan publiek. De instellingen zijn door 
de vele samenwerkingsverbanden goed geoutilleerd om een veelheid aan 
verschillende disciplines te kunnen ondersteunen. 
 
De raad is echter ook kritisch over het plan. Hij vindt de omvang van de 
ambities, bijvoorbeeld het aantal makers met wie wordt gewerkt en de 
hoeveelheid beoogde producties, erg groot ten opzichte van wat beide 
instellingen in de afgelopen jaren hebben bewerkstelligd. Hij is op basis van 
het plan niet overtuigd van de haalbaarheid van deze voornemens. Door het 
grote aantal producties is er bovendien een risico van productiedwang. Hij 
moedigt VIA ZUID en Intro aan om meer stapsgewijs te groeien. 
 
De brede insteek van de plannen voor de komende periode gaat nog te 
weinig gepaard met een heldere overkoepelende artistieke visie. De raad 
mist focus, evenals een helder zicht op het interdisciplinaire werken dat de 
aanvrager voor ogen heeft. De plannen zijn vooral veelomvattend en 
bedienen veel disciplines, maar de raad mist in de beschrijving samenhang 
en scherpe keuzes en prioriteiten. Het formuleren van specifieke 
aandachtsgebieden kan volgens hem een waardevolle manier zijn voor de 
instellingen om makers te faciliteren en vernieuwing te ondersteunen en 
teweeg te brengen. De raad mist eveneens een reflectie op de plaats die de 
instellingen voor zichzelf zien als aanjager van ontwikkeling in het landelijke 
bestel. Hij is evenwel van mening dat zowel VIA ZUID als Intro evident van 
betekenis zijn voor het culturele klimaat in Limburg. 
 
Vernieuwing  
De raad heeft vertrouwen in de kwaliteit van de ontwikkeltrajecten die VIA 
ZUID en Intro aanbieden, waaronder helder toegelichte structuren voor de 
trajecten. Hij is eveneens positief over de makers met wie zal worden 
samengewerkt. Op basis hiervan is hij overtuigd van de bijdrage die de 
instellingen leveren aan de vernieuwing van de podiumkunsten. De raad 
tekent hierbij aan dat hij in het plan nog weinig leest over de 
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verantwoordelijkheid die de instellingen willen nemen voor de 
podiumkunsten in een landelijke context. Er is weinig reflectie op de 
betekenis van de activiteiten voor de ontwikkeling van de genres en 
disciplines die VIA ZUID en Intro willen beslaan. 
 
Eerlijke beloning en gezonde bedrijfsvoering  
De raad is positief over de bedrijfsvoering van VIA ZUID en Intro en over de 
manier waarop zij medewerkers belonen. Bij beide instellingen is voor alle 
contracten de cao Toneel en Dans en de cao Nederlandse Podia van 
toepassing, zowel wat betreft salarisniveau als de arbeidsvoorwaarden. De 
medewerkers van VIA ZUID zijn niet in loondienst, maar werken als 
zelfstandigen. Hun uurtarief wordt berekend op basis van de cao, verhoogd 
met een percentage. Er zijn conform de cao afspraken over 
arbeidsongeschiktheidsverzekeringen en pensioenen. Volgens de aanvraag 
zijn beide instellingen pleitbezorger van eerlijke beloning. Bij de selectie van 
coproducenten wordt op onderschrijving van de code getoetst. 
 
De financiële gezondheid van penvoerder VIA ZUID is goed, met positieve 
waarden op liquiditeit, solvabiliteit en weerstandsvermogen. De begroting 
voor de komende jaren groeit sterk ten opzichte van de afgelopen jaren. De 
raad rekent hierbij met de gecombineerde omvang van de exploitaties van 
de twee instellingen. De financieringsmix is voldoende gespreid, maar de 
raad vindt de onderbouwing voor de beheersbaarheid van deze forse groei te 
summier. Hij is er niet van overtuigd dat de toename in activiteiten en 
budget die de instellingen ambiëren, in combinatie met een voorgenomen 
fusie, verstandig is. Hierop ontbreekt een overtuigende toelichting. Daarbij 
mist ook een strategie bij tegenvallende inkomsten. 
 
Bevordering van educatie en participatie (inclusief 
publieksbenadering) 
In de aanvraag mist een reflectie op educatie en participatie. Er worden 
educatieve activiteiten genoemd, waaraan de instellingen bijdragen, zoals 
‘Kommetje Kunst’ en ‘Tout Maastricht’, maar een visie op educatie en de rol 
die de instellingen hierin op zich willen nemen ontbreekt. Hij had graag 
gelezen welke activiteiten de instellingen ontwikkelen en hoe zij deze denken 
te verdiepen en te verduurzamen. Momenteel worden de educatie- en 
participatieactiviteiten nog te veel ondergebracht bij partnerinstellingen. 
 
De raad is in beginsel positief over de reflectie op het publieksbereik. De 
verhouding tot publiek is steeds een belangrijk element in de beoogde 
activiteiten en samenwerkingsverbanden. Er worden veel presentatie- en 
publieksconcepten beschreven, zoals ‘Winternights’ en ‘ZomerZone’. De 
instellingen reflecteren tevens op de meerwaarde van een fusie voor het 
bereiken van een breder publiek. Daarnaast staat publiek ook in de 
makerstrajecten centraal. Dit juicht de raad toe, maar hij vindt de 
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uitwerking van de uitgangspunten summier. In de aanvraag worden geen 
doelgroepen of strategieën voor publieksbenadering benoemd. Dit betreurt 
de raad, zeker in het licht van de betekenisvolle rol die VIA ZUID en Intro 
willen innemen als maakhuis. 
 
Geografische spreiding 
VIA ZUID en Intro zijn goed ingebed in Limburg. De instellingen werken 
intensief samen met een groot aantal lokale en regionale partners, al is door 
de veelheid aan partners niet steeds duidelijk hoe intensief de 
samenwerkingen zijn en wat de partners precies bijdragen. De instellingen 
passen goed in het profiel van de Stedelijke Cultuurregio Zuid, versterken 
met hun activiteiten het makersklimaat in Limburg en dragen bij aan de 
terugkeer naar en verankering van talentvolle makers in deze regio. Er 
wordt met enige regelmaat ook buiten Limburg gespeeld. 
 
Toepassing Fair Practice Code 
De raad is gematigd positief over de reflectie op de Fair Practice Code. De 
instellingen gaan in op de huidige stand van zaken, waarbij er verschillen 
bestaan tussen VIA ZUID en Intro. Er wordt echter niet beschreven hoe zij 
invulling gaan geven aan de code nadat de fusie zijn beslag heeft gekregen. 
 
Toepassing Governance Code Cultuur 
De raad is positief over de reflectie op de Governance Code Cultuur. De 
toelichting gaat vrijwel alleen in op VIA ZUID, omdat diens statuten de basis 
vormen bij de fusie met Intro. VIA ZUID toont aan goed beleid te voeren op 
het vlak van governance en de toepassing van de code. Zij hanteert een raad-
van-toezichtmodel. Sommige leden van de raad van toezicht zijn werkzaam 
bij samenwerkingspartners. In de nabije toekomst zal de raad volledig uit 
onafhankelijke leden bestaan en wordt een raad van advies ingesteld met 
afgevaardigden uit het (werk)veld. Hierdoor blijft de band met de partners 
geborgd. Er wordt helder toegelicht hoe de fusie vanuit het oogpunt van 
governance zal worden georganiseerd. 
 
Toepassing Code Diversiteit en Inclusie 
De raad is positief over de reflectie op de Code Diversiteit en Inclusie. De 
instellingen zijn zich bewust van hun omgeving. Diversiteit en inclusie staan 
op de agenda en worden gemonitord. In de aanvraag wordt een aantal 
aandachtspunten genoemd, zoals het rekening houden met diversiteit bij het 
werven van nieuwe medewerkers. De raad mist een strategie om de 
samenstelling van het publiek te diversifiëren. Volgens VIA ZUID en Intro is 
dit een speerpunt voor de komende periode. 


